

المخلص

تضمنت الرسالة خمسة أبواب هي:

1- الباب الأول : التعريف بالبحث :

مقدمة البحث وأهميته:

إن لعبة كرة القدم من الألعاب الرياضية التي أظهرت تطورات واضحة في مستويات الحكام وخصوصاً بعد التطورات الواضحة على مستوى اللاعبين واللعبة بشكل عام وبالتالي فإن الحكام لهم نصيب واضح من تطوير لعبة كرة القدم إذ أن نجاح الحكام في قيادة المباريات يؤدي بالتالي إلى تطور مستوى اللعبة وتمتع الجماهير وتحقيق مبدأ العدالة والمساواة وكذلك عدم ضياع جهود المدربين والإداريين واللاعبين ، وعليه تجلت أهمية البحث من خلال تحسين القرارات المتخذة وسرعتها ودقتها بإتباع مناهج خاصة تزيد من معرفة الحكم وتساهم في تطوير العمليات العقلية التي لها الدور المهم في خبرة الحكم لكونه قائد رياضي

مشكلة البحث:

هناك قلة اهتمام في تطوير حكام كرة القدم وطريقة اعتمادهم في قيادة المباريات وقلة إشراكهم في دورات تاهيلية وتطويرية تساعد على رفع مستوى التحكيم بصورة عامة وتطوير المواهب التحكيمية بصورة خاصة وهذا ما أدى إلى عدم الدقة في اتخاذ القرارات لدى حكام كرة القدم وبالتالي اثر على مستوى اللعبة بصورة عامة وأضاع بشكل مباشر جهود (اللاعبين والمدربين والإداريين) مما تسبب في الكثير من الانتقادات والشكوك حول القرارات غير الدقيقة التي تولد الضغوط على الحكام ومحصلتها تدني المستوى التحكيمي.

أهداف البحث :

- إعداد منهج مقترح لتطوير دقة القرارات التحكيمية من خلال مواقف اللعب المختلفة لدى حكام الدرجة الثانية بكرة القدم.
- التعرف على تأثير المنهج المقترح في بعض القرارات التحكيمية والأداء لدى عينة البحث.

فروض البحث:

- وجود تأثير ايجابي في استخدام المنهج المقترح في تطوير قابليات الحكام على اتخاذ القرار الصحيح .
- وجود فروق ذات دلالة إحصائية للمجموعتين (الضابطة والتجريبية) في الاختبارات القبلية والبعديّة في دقة اتخاذ القرارات .
- وجود فروق ذات دلالة إحصائية للمجموعتين (الضابطة والتجريبية) في الاختبارات البعدية في دقة اتخاذ القرارات .

مجالات البحث:

- المجال البشري: (20) حكماً من الدرجة الثانية بمحافظة البصرة
- المجال الزمني: من المدة 1/12/2010 لغاية 18/7/2011
- المجال المكاني: ملاعب نادي البصرة الرياضي ونفط الجنوب الرياضي وقاعة اللجة الاولمبية في البصرة وقاعة كلية التربية الرياضية في جامعة البصرة .

الباب الثاني: الدراسات النظرية والدراسات المشابهة

الدراسات النظرية: اشتملت على المحاور التي تهتم بالمنهج والحكام ولعمليات العقلية التي تتعلق بالدراسة فضلا عن الدراسات السابقة والمثابرة ذات العلاقة بموضوع البحث.

الباب الثالث: منهجية البحث وإجراءاته الميدانية:

استخدم الباحث المنهج التجريبي لملاءمته لطبيعة المشكلة وبتصميم المجموعتين المتكافئتين (الضابطة والتجريبية) وحددت عينة البحث لحكام الدرجة الثانية بمحافظة البصرة المشاركين في التحكيم للموسم (2010-2011) والبالغ عددهم (20) حكما ، وبعد إجراء التكافؤ من حيث الاختبارات ومستوى الأداء ، حددت أدوات البحث والأجهزة المستخدمة في البحث ، فضلا عن الاختبارات القبليّة والبعدية ، ، كذلك التجربة الاستطلاعية بغية التعرف على صلاحيات الإجراءات التنظيمية والإدارية وبعد ذلك استخدام الوسائل الإحصائية المناسبة لغرض معالجة البيانات بالشكل الذي يخدم البحث.

الباب الرابع: عرض النتائج وتحليلها ومناقشتها:

تم فيه عرض الأوساط الحسابية والانحرافات المعيارية ودلالة الفروق الإحصائية للمجموعتين الضابطة والتجريبية وتحليلها ومناقشتها كذلك التعرف على مستوى الحكام وقابليّاتهم على اتخاذ القرارات وتأثير المنهج المقترح في تطوير قابليّاتهم لتحقيق أهداف البحث.

الباب الخامس: الاستنتاجات والتوصيات:

في ضوء محتوى مناقشة نتائج البحث توصل الباحث الى استنتاجات حققت أهداف البحث وفروضه ومن أهمها:

- أوضحت الدراسة أهمية الوسائل العلمية الحديثة في تطوير قابليّات الحكام .
- تنويع وسائل التعليم والتدريب تساهم في تطوير قدرة الحكام على قيادة المباريات بشكل افضل.

أما أهمية التوصيات :

- اعتماد المنهج المقترح الذي طبق على مستويات مناظرة لمستوى عينة البحث.
- اعتماد الوسائل والاجهزة والموارد العلمية الحديثة في زيادة خبرة الحكام.

Abstract

Included a letter to the five sections are:

1- Part I: definition of research

Introduction to Search

The game of football from the sports that have shown the developments evident in the levels of the referees and especially after the developments in the clear on the level of the players and the game in general, and therefore, the rulers have a share and a clear development of the game of football as the success of the rulers to lead the games thus leading to the development level of the game and the enjoyment of the masses achieving the principle of justice and equality Not lost, as well as the efforts of

coaches, administrators and Allaobei, and it demonstrated the importance of research by improving the decisions taken and the speed and accuracy of the following special courses increase the knowledge of governance and contribute to the development of the mental processes that have important role in the experience of governance as being the leader of sports.

Research problem:

The preparation and development of football referees (physical - skills - psychological - mental) play an important role in leading the match better the higher the Referees and well integrated as a single unit for all aspects of the preparation there was efficient and advanced level in the ability to give the right decisions and accurate that help in the success of games football. There is a lack of interest in the development of football referees and the way their dependence on driving games and the lack of participation in training sessions and developmental help to raise the level of arbitration in general and develop talent arbitration in particular, and this is what led to inaccuracies in the decisions of football referees and therefore impact on the level of the game in general, and missed the direct efforts (players, coaches and administrators), causing a lot of criticism and doubts about the decision-making Guy minute that generate pressure on the rulers and the sum the low-level arbitration leading to weakness of the technical level of the matches Hence the research problem in the lack of focus of the Iraqi Central Football foot to enter special programs to help develop the capacity of the referees and their decision-making flour during the games, so ask to clarify the appropriate solutions according to the scientific method to overcome the reality and realize ambitions.

Research objectives:

- Preparation of a proposed approach to develop the accuracy of arbitral decisions by playing different positions of the rulers of the second division football.
- Identify the impact of the proposed approach in some of the awards and the performance of the sample.

Research objectives:

- Preparation of a proposed approach to develop the accuracy of arbitral decisions by playing different positions of the rulers of the second division football.
- Identify the impact of the proposed approach in some of the awards and the performance of the sample.

Areas of research:

- 1- The human sphere: (20) a provision of the second division in Basra province.
- 2- The time domain: from the period 12/01/2010 until 07/18/2011.
- 3- Spatial domain: golf club sport Basra and the SOC Sports Hall and the

drafters of Basra and in the Olympic Hall of the Faculty of Physical Education at the University of Basrah.

Part II: theoretical studies and studies of similar

Theoretical studies: included the following themes:

- The concept of the curriculum.
- The game of football.
- The rule of football.
- Cognitive features of government.
- Educational and social standards of governance.
- Factors affecting the verdict.
- The basic requirements for the development of governance.
- The laws of football.
- Infiltration.
- Mistakes and misconduct.
- The mental processes and their relationship to the proper resolution.
- The mental processes.
- Stages of the mental processes.
- Types of mental processes.
- CPU's mental information.

As well as previous studies and similar relevant subject of research.

Part III: research methodology and procedures of the field:

The researcher used the experimental method for its relevance to the nature of the problem and the determination of the two groups Efficient (control and experimental) and identified the research sample to the rulers of the second division in Basra province of participants in the arbitration of the season (2010-2011), who are (20) a provision, and after equivalence in terms of tests and the level of performance, identified research tools and devices used in the research, as well as tests before and after, as well as exploratory experiment in order to identify the powers of the regulatory, administrative, and then use statistical methods appropriate for the purpose of data processing, which serves as the research.

Chapter Four: Results and analysis and discussion:

Was displayed mathematical circles, standard deviations and the significance of statistical differences for the control and experimental groups, analysis and discussion as well as identify the level of the rulers and their abilities to make decisions and the effect of the proposed approach in the development of their capabilities to achieve the objectives of the research.

Part V: Conclusions and Recommendations:

In light of the content of the discussion of the results of research conclusions, the researcher has achieved the objectives of the research and homework is the most important:

- 1- Study showed the importance of scientific methods in the development

of capabilities of modern rulers.

2- To diversify the means of education and training contribute to the development of the ability of rulers to lead the games better.

3- The proposed approach can be used for the first degree and third degree because of its importance in the treatment decisions before the unification of football referees.

In light of this, the researcher put a set of recommendations

1- Means to confirm the use of modern scientific capabilities in the development of technical and administrative rulers.

2- Confirm the subject rulers of the curriculum development, which include the numbers of physical and psychological, motor and mental development of the rulers according to scientific methods.